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• Korognál Károly már készül a színidirektori szerepre 

n Kőkeményen racionálisnak kell lennem # 1 

Két hét te l eze lő t t v á -
lasz to t ta m e g a s zege -
di k ö z g y ű l é s K o r o g n a i 
K á r o l y t ö t e s z t e n d ő r e 
a S z e g e d i N e m z e t i 
S z í n h á z é s a S z e g e d i 
S z a b a d t é r i J á t é k o k 
i g a z g a t ó j á v á . Bá r a z 
új d i r ek to r h i v a t a l o s a n 
c sak m á r c i u s l - j é n áll 
m u n k á b a , m á r g ő z e r ő -
vel tervezi a k ö v e t k e z ő 
é v a d o t , b e j á r a z e lő -
a d á s o k r a , t á r g y a l le-
e n d ő k o l l é g á i v a l . Ko-
r o g n a i K á r o l y t a k o n -
s z e n z u s o s k ö z g y ű l é s i 
d ö n t é s u t á n a s z í n h á z 
művésze t i v e z e t ő j é n e k 
t i l t akozása n y o m á n tá -
m a d t o r s z á g o s b o t -
r á n y r ó l , t e r v e i r ő l é s 
s z e m é l y i k é r d é s e k r ő l 
is k é r d e z t ü k . 

• Szikora János, a 
színház még hivatalban 
lévő művészeti vezetője 
valóságos sajtókam-
pányt indított az elmúlt 
két hétben az országos 
médiában, amelyben a 
direktorválasztás körül-
ményeit, és különösen 
az egyik zsűritag, Keré-
nyi Imre szerepét kifo-
gásolta. Számított ilyen 
botrányra? 
- I n k á b b attól tartottam, 

a helyi erők nehezen tud-
nak majd befogadni egy 
fővárosból érkezett „bő-
röndös embert" . Furcsa, 
hogy ilyen e l lenál lássa l 
egyáltalán nem találkoz-
tam, s megvallom, ez na-
gyon jólesik. A közgyűlés 
negyven szavazó képvise-
lő jéből ha rmincö t rám 
voksolt, azaz a város egy-
értelműen engem válasz-
tott. Az önkormányzat ré-
széről azóta is állandó tá-
mogatást érzek. Folyama-
tosan bejárok a színházba, 
kezdem felvenni - egye-
lőre még nem-hivatalosan 
- a munkát. Szükség is van 
rá, mert a Szegedi Nemzeti 
Színház hatalmas konglo-
merátum, idő kell hozzá, 
hogy részleteiben is ponto-
san átlássam a működését. 

Sajtóbéke 

• A direktorválasztá-
son aratott sikerét so-
kak szerint nemcsak ki-
tűnő pályázatának, ha-
nem apósának, Szabó 
Jenőnek, a Dél-ma-
gyarországi MÉH Rt. 
vezérigazgatójának is 
köszönheti, aki jelentős 
művészetpártolóként is 
közismert Szegeden... 
- Apósom szerepéről ér-

demes lenne inkább őt 
megkérdezni. Amióta a pá-
lyázatomat írni kezdtem, 
folyamatosan érzem, hogy 
a város teljesen normális 
lokálpatrióta érzéseit ak-
ceptálnom kell, alapmotí-
vumként figyelembe kell 
vennem. Mindenféle igaz-
gatói gondolatok nélkül is 
régóta f igyeltem apósom 
részvételét a szegedi kultu-
rális életben, s úgy gondo-
lom, példaértékű mecénási 
tevékenységet folytat. Sze-
rencsére nem ő az egyetlen 
cégvezető Szegeden, aki 
szívügyének tekinti, és tá-
mogatni k ívánja a város 
színházát. 

• Mire számít, mennyi-
re nehezítheti meg a 
munkáját, hogy orszá-
gos botrány kerekedett 
a megválasztása után? 
- A munkáma t eddig 

sem nehezítette meg, sze-
rintem ezután sem fogja. A 

„Várkonyi Zoltán és Szendrö József a klasszikus 
példa, hogyan lehet egy színészből jó igazgató ." 

(Fotó: Nagy László) 

,,Egyelőre elképzelhetetlennek tar tom, hogy sa já t 
sz ínházamban színészi fe ladatot is vál la l jak" 

„A társulat tagjai felnőtt emberek , ha világosan el-
mondom nekik, biztosan megértik, miről van szó" 

társulat valamennyi tagja -
egytől-egyig - felnőtt em-
ber. Ha világosan elmon-
dom nekik, akkor biztosan 
megértik, miről van szó. 
Szikora Jánossal korrekt 
beszélgetést folytattunk a 
napokban, s megállapod-
tunk, hogy nem kívánunk 
egymás ellen sajtóháborút 
vívni, mert azt csak a tár-
sulat sínylené meg. 

• Szikora Jánosnak 
nyár végéig szól művé-
szeti vezetői szerződése, 
elképzelhető azt kö-
vetően önök között va-
lamilyen együttműkö-
dés? 
- Nem. Beszélget tünk 

erről , de Sz ikora János 
másként tervezi a jövőjét, 
és én is a színházét. 

Nikolényi 
szerepe 

9 Sokan féltik annak a 
kapcsolati tőkének az 
elvesztését, amit dr. Ni-
kolényi István a sza-
badtéri játékok irányí-
tójaként hosszú évek 
alatt felhalmozott... 
- Nikolényi Istvánnak 

e l évü lhe t e t l en é rdemei 
vannak a szabad té r ive l 
kapcsolatban, ezért a mun-
kájára valószínűleg a to-
vábbiakban is számítok. 
Egyébként pedig nem kell 
semminek az elvesztésétől 
sem félni, minden kérdést 
nagyon körültekintően, ra-
cionálisan fogok megvizs-
gálni elsősorban abból a 
szempontból , hogy mi a 
színház érdeke. A vélemé-
nyek persze megoszlanak, 
sokan úgy gondolják, ah-
hoz, hogy igazi változás 
legyen , neki is mennie 
kell. 

• A szabadtéri az el-
múlt években is „siker-
ágazatnak" számított, 
inkább a kőszínházak 
működtetését érték ko-
moly bírálatok... 
- Ezzel én is egyetértek, 

ezért úgy gondolom, Niko-
lényi István nem hagyható 
ki a szabadtériből. Hogy 
milyen formában tudunk 
majd vele együtt dolgozni, 
arra meg fogjuk találni a 
megfelelő megoldást. 

• Ha már személyi kér-
désekről beszélünk, a 
távozó zeneigazgatót, 
Pál Tamást művészi 
rangja mindenféle poszt 
nélkül is Szeged zenei 
életének meghatározó 
alakjává teszi. Ha veze-
tői, zeneigazgatói tevé-

K o r o g n a i Káro ly 
1961 -ben M o s o n m a -
gyaróváron született . 
1979-82-ig a budapesti 
Nemzeti Színház stúdi-
ósa volt. 

A Színház- és Film-
m ű v é s z e t i F ő i s k o l á n 
1987-ben próza i szí-
nész s z a k o n szerze t t 
diplomát, utána 1991-
ig a Vígszínház tagja-
ként játszott. 

1992 -ben az U S A -
ban kapott színészként 
munkalehetőséget, és a 
New York-i Berghoff 

Névjegy 
Stúdióban képezte ma-
gát tovább. Hazatérése 
után szabadúszó szí-
nészként és rendező-
ként továbbra is első-
sorban a Vígsz ínház-
hoz kötődött . Számos 
színpadi szerepet ját-
szott, filmekben is köz-
reműködött: Sárga pi-
pacsok , Édes Anna 
stb.. 

Rendezései: Fowles: 
A lepkegyűjtű, Korog-
nai: Szabadon foglak 
(Vígszínház, Házj Szín-
pad), Molnár: Úri di-

vat (Nyíregyházi Mó-
ricz Zsigmond Színház) 
és Dobozy-Horvai-Ko-
rognai: A tizedes meg a 
többiek (Pécsi Nemzeti 
Színház). 

Számos színpadi ad-
aptációt készített, s az 
RTL-Klub 250 részes 
Barátok közt című so-
rozatának egyik forga-
tókönyvírója. 

Régóta családi köte-
lékek is fűzik a város-
hoz , f e l e s é g e , Szabó 
Gabi, a Vígszínház szí-
nésznője szegedi. 

kenysége vitatható is, 
muzsikusi, karmesteri 
munkássága aligha... 
- Pál Tamás karmesteri 

munkájára, hatalmas szak-
mai tudására továbbra is 
számítunk. Erről beszéltem 
is már vele. Tervezünk egy 
nagyszabású nyári produk-
ciót - a részletekről egye-
lőre nem beszélhetek - , 
amelyben dirigensként ko-
moly feladat vár rá. 

Vendég-
rendezők 

9 Megválasztása óta 
látott már néhány elő-
adást. Milyen benyomá-
sokat szerzett a társu-
latról? 
- Kellemes és kevésbé 

jó benyomásaim egyaránt 
vannak, de szerintem a je-
lenlegi társulatból is lehet 
egy nagyon erős csapatot 
formálni. Ahhoz a reperto-
árhoz, amit tervezek, kicsi 
a jelenlegi prózai együttes 
lé tszáma, ezért minden-
képp szerződtetni fogok 
néhány új embert. Szeret-
ném elérni, hogy az első 
évad után mindenki ma-
radni akarjon a társulatban. 

- A prózai tagozat most 
két á l l andó rendezőve l 
dolgozik: Telihay Péterrel 
- aki a budapesti sajtótájé-
koztatójukon Szikora Já-
nossal tartva kétségeit fo-
galmazta meg a direktor-
választással kapcsolatban 
- és Zsótér Sándorral. Ők 
szerepelnek a terveiben? 

- Úgy érzem, Telihay 
Péter szubjektív megnyi-
latkozásai felületesek, in-
dulatból fakadóak, hiszen 
nem ismeri a terveimet . 
Sőt, hogy pontos legyek: 
engem sem ismer. Annak 

ellenére, hogy egy időben 
jártunk a főiskolára, és ott 
kifejezetten jó viszonyban 
voltunk, az út jaink soha 
sem találkoztak azóta. így 
nem tudhatja, ki lett belő-
lem az elmúlt tizenkét év 
alatt. Zsótér Sándorral már 
sikerült beszélnem. Noha 
nem kerültünk egy plat-
formra, megértette az el-
képzeléseimet. A napok-
ban láttam az Ibusár című 
produkcióját Pesten, amit 
nagyon jó előadásnak tar-
tok. Ha mód van rá, szeret-
ném Szegedre is elhozni. 
Változatlanul az az elkép-
zelésem, hogy nem kívá-
nok státusban rendezőket 
foglalkoztatni, de Zsótér és 
Telihay társulatépítő mun-
kája, a társulatban meglé-
vő hi te le akcep tá landó . 
Azér t szere tnék inkább 
vendégrendezőkkel dol-
gozni, mert ebben a pilla-
natban Szász János kivéte-
lével - aki viszont nem 
szerződik le egyetlen szín-
házhoz sem - nem látok 
olyan fiatal rendezőt, akire 
a társulatépítés felelőssé-
gét nyugodt sz ívvel rá 
merném bízni . De nem 
adom fel a keresést, ha a 
későbbiekben találok ilyen 
rendezőt, boldogan veszem 
magam mellé. 

Direktor 
vagy színész? 

9 Joggal várja el a tár-
sulat és a város, hogy 
szegedi színidirektor-
ként adja fel eddigi bu-
dapesti életét. Döntött 
már erről? 
- Ez nem kérdés. Evi-

dencia, hogy itt kell él-
nem. Színészként az évad 
végéig még vannak ugyan 

kötelezettségeim, játszom 
a Vígszínházban, a Pesti 
Sz ínházban és a Pécsi 
Nemzeti Színházban, de 
ezeket a szerepeket a kö-
vetkező évadban már nem 
vállalom. Rengeteg dol-
gom lesz Szegeden, egy 
ekkora színházi konglome-
rátum irányítása egész em-
bert kíván. Noha csak már-
cius l - j é n veszem át az 
igazgatást, már most is ér-
zem annak hátrányát, hogy 
időnként el kell mennem 
Szegedrő l . Nagyon sok 
kérdésben, az idei szabad-
térivel és a jövő évad meg-
tervezésével kapcsolatban 
is sürgetően szorít az idő. 

• Igazgatóként valószí-
nűleg színészi pályafu-
tását is fel kell adnia. 
Könnyű szívvel teszi? 

- Megválasztásom után 
néhány nappal megkeres-
tek egy néhány napos for-
gatással járó szerepajánlat-
tal , amit t e rmésze tesen 
visszautasítottam. Egye-
lőre azt is elképzelhetet-
lennek tartom, hogy a saját 
színházamban majd színé-
szi feladatot vállaljak, hi-
szen nem magamban, ha-
nem a társulatban kell gon-
dolkodnom. A színészet 
zsigeri dolog, a hiányát 
csak akkor érzi meg az 
ember, ha nem já t szha t . 
Most prakt izá ló színész 
vagyok, vannak jó szere-
peim, nem tudom, hogy 
néhány év kihagyás után 
mennyire fogok sóvárogni 
a színpad után. 

9 Pályázatában szere-
pelt, hogy a közönség-
kapcsolatok terén is je-
lentős változásokat sze-
retne. Mit tervez? 
- A színház vezetésének 

intenzíven nyitnia kell az 
i f j ú s á g fe lé . Személyes 

kontaktust kell kialakítani 
az iskolákkal. Be kell indí-
tanunk egy nagyon erős, 
személycentrikus PR-prog-
ramot, folyamatosan kap-
csolatot kell tartanunk a 
potenciális nézőkkel. Már 
a következő évadban sze-
retnék beindítani egy meg-
lepően új t ípusú bér let i 
rendszert, ami sokkal kö-
zönségközpontúbb, mint 
az eddigi. 

• Szó esett egy mene-
dzserigazgató kinevezé-
sének szükségességéről 
is... 
- Ahogyan kezdek bele-

kerülni a körforgásba, egy-
re biztosabb vagyok ben-
ne, hogy valóban szükség 
van egy - még nem dőlt el, 
hogy ügyvezető vagy pro-
dukciós igazgatónak ne-
vezhető - igazgatóhelyet-
tesre. Meg is ta lál tam a 
megfelelő embert: Pataki 
Andrást, a balettegyüttes 
vezetőjét, aki tovább viszi 
a balett ügyeit is, de amel-
lett gyakorlatilag igazgató-
helyettesi minőségben az 
egész színházért is dolgo-
zik. Az eddigi beszélgeté-
seink után bizakodó va-
gyok: működőképesnek tű-
nik a párosunk. 

A tagozatok 
egyensúlya 

9 A hasonló adottságú 
vidéki színházak statisz-
tikáit megismerve már 
nem tűnik teljesen irre-
álisnak a pályázatában 
ígért 90 százalékos né-
zettség és az évi 400-as 
előadásszám elérése. 
Mit tervez ennek érde-
kében? 
- Néhány napja az egyik 

rád ióban beszé lge t tünk 
Szikora Jánossal, s ő is el-
ismerte, hogy nem a terve-
zett 400 előadás az irreáli-
san sok, hanem a tavalyi 
272 volt túl kevés. Nagyon 
feszes próbarend, kitűnő 
szervezés, jó egyeztetés, 
eladható előadások és na-
gyobb prózai társulat szük-
séges a kitűzött előadás-
szám eléréséhez. Elsősor-
ban a prózai e lőadások 
számát kell jelentősen nö-
velnünk. 

9 A három tagozat 
együttműködése - ki-
mondva-kimondatlanul 
- mindig neuralgikus 
kérdés volt a Szegedi 
Nemzeti Színházban. 
Hogyan enyhíthetők 
ezek a feszültségek? 
- Elsősorban nem a ta-

gozatok önálló költségve-
tésével van probléma, hi-
szen az létezik. A legfon-
tosabb, hogy a tagozatve-
zetők tudnak-e egy hajó-
ban evezni vagy sem. 
Mintha ez régóta hibázna a 
Szegedi Nemzeti Színház-
ban. Az én f e l ada tom, 
hogy az e lső pi l lanat tól 
kezdve konszenzusos hely-
zetet hozzak létre a tago-
zatvezetők között. Úgy tű-
nik, Oberfrank Péterrel és 
Juronics Tamással ez sike-
rülni fog. A tagozatvezető 
akkor képviseli jól a saját 
és az együttese érdekeit, 
ha hosszú távon, nagy von-
alakban és a színház egé-
szét szem előtt tartva gon-
do lkod ik . Ha az egész 
színház jól működik, akkor 
a részei is. Az új vezetői 
hierarchia nagy erényének 
tartom, hogy - akárcsak a 
többi vidéki színháznál -
az igazgató lesz egyben a 
prózai tagozatvezető is. 
Kell egy karizmatikus ve-
zető, aki képviseli a szín-
házat. Ezt a karizmát meg 
kell teremtenem. Nekem 
kell a színház első számú 
hivatalnokának és a társu-
lati munka első számú ar-
culatformálójának lennem. 

• Hogyan lesz egy szí-
nészből - akit a közfel-
fogás általában bohém-
nek, kevésbé racionális-
nak tart - jó hivatal-
nok? 

- Az utóbbi években ra-
cionálissá kellett válnom, 
mert át kellett látnom, ho-
gyan tudom a saját élete-
met megoldani, mivel so-
ha, senki nem oldotta meg 
helyettem. A bohém művé-
szi attitűdről át kellett vál-
tanom a racionális, analiti-
kus gondo lkodásmódra , 
amit most nagy erényem-
nek hiszek. Nem veszítet-
tem el az empátiámat sem, 
a művészi gondolkodás-
mód lélektanát nagyon jól 
ismerem. Egy ilyen nagy 
intézmény élén kőkemé-
nyen rac ionál i snak kell 
lenni, s fel kell vállalni, 
hogy elsősorban hivatal-
nok vagyok. Az első dol-
gom, hogy a színház és a 
szabadtér i j á tékok ügy-
rendjét stabilan biztosít-
sam. Ehhez előbb a részle-
teket is pontosan meg kell 
i smernem. Mindenfé le 
nagyképűség nélkül Vár-
konyi Zoltánt és Szendró 
Józsefet tudnám klasszikus 
példaként említeni arra, 
hogyan lehet egy színész-
ből jó színházigazgató. 

Hollási Zsolt 


